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رئیس کمیته مشترک بازرگانی ایران و ژاپن خاطر 
نشــان کرد: بدون تردید اصلاح مناسبات سبب 
توسعه روابط تجاری ما ژاپنی ها خواهد شد؛ اما در 
شرایط فعلی به صورت مستقیم نمی توانیم خودرو از 

این کشور وارد کنیم.
بهرام شکوری با اشاره به نقش سفیر در توسعه روابط تجاری، 
گفت: ایران در کشور مهمی مانند ژاپن سفیر تجاری ندارد این 
در حالیست که سفیرها می توانند در توسعه روابط تجاری ایفاگر 
نقش مهمی باشند هر چند ایران با داشتن سفارت خانه و سفیر 
در بسیاری از کشورها نتوانسته است در پیشبرد و توسعه روابط 

تجاری اقدام مهمی انجام بدهد.
وی با بیان اینکه ژاپن یکی از قطب های اقتصادی در دنیاست، 

گفت: دولت باید اهمیت بیشتری به ژاپن بدهد چراکه این کشور 
می تواند جایگزین کشورهای اروپایی و آمریکا در حوزه  انتقال 

دانش و تکنولوژی شود.
رئیس کمیته مشترک بازرگانی ایران و ژاپن تصریح کرد: کمپانی  
تویوتا سالانه بیش از 10 میلیون خودرو تولید می کند که بیش 
از 75 درصد از تولیداتش را در بازارهای جهانی عرضه می کند؛ 
اروپا و آمریکا جزو کشورهای تولیدکننده خودرو محسوب می شود 
اما از آنجایی که قیمت و کیفیت خودروهای آسیایی به ویژه ژاپنی 
مرغوب است تقاضا برای خرید خودروی ژاپنی در بازار کشورهای 

اروپایی و آمریکایی وجود دارد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه خودروسازان ژاپنی می تواند در 
ایران سرمایه گذاری و یا اقدام به واردات کنند، گفت: تحقق این 

مهم زمانی میسر می شود که ما تعامل های خود را با دنیا بهبود 
بدهیم بدون تردید اصلاح مناسبات سبب توسعه روابط تجاری ما 
ژاپنی ها خواهد شد؛ در شرایط فعلی به صورت مستقیم نمی توانیم 

خودرو از این کشور وارد کنیم.
شکوری با اشاره به سرمایه گذاری های مشترک ژاپن و آمریکا، 
خاطر نشــان کرد: حفظ روابط تجاری با آمریکا برای ژاپنی ها 
اهمیت دارد چراکه آمریکا  بزرگترین شــریک تجاری ژاپنی ها 
محسوب می شود و سهم عمده ای از محصولات این کشور در 
مارکت آمریکا بفروش می رسد از این رو درآمد حاصل از تجارت 
با آمریکا برای ژاپنی ها موثرتر از تجارت با ایران است. ژاپنی ها با 
اعمال تحریم ها علیه ایران، اشتیاقی برای تجارت با ایران از خود 
نشان ندادند اما امکان واردات خودرو از ژاپن با واسطه برای ایران 

وجود دارد. وی در پاسخ به این پرسش که یکی از بندهایی که 
وزارت صمت در آیین نامه واردات خودرو گنجانده، الزام نمایندگی 
در ایران است اگر قرار باشد با واسطه اقدام به واردات کنیم دیگر 
شرایط برای ایجاد نمایندگی  برای خودروسازان خارجی در ایران 
نزدیک به صفر می شود آیا در شرایط تحریم می توان امیدوار به 
اجرای این بند باشیم؟ گفت: این بند به این معناست که خودرو از 
چین و روسیه باید وارد کنیم که چندان رضایت مردم را نمی تواند 

جلب کند.
شــکوری با بیان اینکه درصدی از خودروهای چینی در رسته 
خودروهای بی کیفیت جای می گیرند، افزود: محصولی رضایت ما 
را برآورده می کند که به لحاظ کیفیت و قیمت مناسب باشند و 
این دو اصل در خودروهای چینی که وارد شده اند کمتر رعایت 

شده و رضایت ایرانیان را جلب نکرده است. در حوزه ماشین آلات 
معدنی کاترپیلار، کوماتسو در ایران هست اما هیچکدام از این 
ماشین آلات در ایران نمایندگی رسمی ندارند اما قطعات آنها تامین 

و در حوزه معدن های داخلی کار می کنند.
عضو کمیسیون معادن اتاق ایران عدد تجارت ایران و ژاپن را 
زیر 30 میلیون دلار دانست و افزود: روابط تجاری ایران و ژاپن 
بیش از 90 سال است که آغاز شده است آنها علاقه دارند که با 
ایران کار کنند اما به هر حال نوع رفتار با مشــتری را در تجارت 
سود و منافع مشخص می کند وقتی سود تجارت و منافع ایران را 
با آمریکا مقایسه می کنند آمریکا را انتخاب می شود؛ اما به هر حال 
ما مناسباتی با ژاپن داریم و خودرو و تجهیزات از ژاپن با واسطه 

کشورهای ثالث وارد می کنیم.

امکان واردات مستقیم خودرو از ژاپن وجود ندارد
رئیس کمیته مشترک بازرگانی ایران و ژاپن:

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری،صنعتی و ویژه اقتصادی 
افزود: در خصوص ایجاد مناطق آزاد جدید، فصل الخطاب قانون 

است و با توجه به تصویب قانون گذار، حتماً تسریع خواهد شد.
به گزارش دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد، حجت الله عبدالملکی در نشست 
با معاونین و مدیران این مجموعه، از مناطق آزاد به عنوان موتور محرک توسعه 
اقتصاد کشور نام برد و اظهار کرد: مجموعه دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی از بخش های مهم اقتصادی کشور و دولت محسوب می شوند و 

رئیس جمهور نیز نسبت به این مناطق حساسیت ویژه ای دارند.
وی افزود: مناطق آزاد با شرایط و خصوصیاتی ویژه در نظر گرفته شده است 
که این ویژگی ها این مناطق را به موتور محرک اقتصاد کشور تبدیل کرده است.
عبدالملکی، به کمبودها و کاستی ها در برخی از مناطق آزاد کشور اشاره کرد و 
گفت: به طور کلی گلایه هایی در خصوص عملکرد مناطق آزاد وجود دارد، مثل 
اشکالاتی که در بسیاری از نظام های اقتصادی کشور با آن مواجه هستیم، اما در 

مقابل این اشکالات، ظرفیت های قابل اعتنایی است.
وی، به سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اشاره 
کرد و گفت: انتقال فناوری های پیشرفته، گسترش و تسهیل تولید، صادرات کالا 
و خدمات، تأمین نیازهای ضــروری و منابع مالی از خارج و مهم ترین آن رفاه 
مناسب ساکنان این مناطق از جمله سیاست های کلی اقتصادی مقاومتی در این 
مناطق است که بر آن تاکید شده است. دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی و ویژه اقتصادی افزود: در خصوص ایجاد مناطق آزاد جدید، فصل الخطاب 
قانون است و با توجه به تصویب قانون گذار، حتماً تسریع خواهد شد. عبدالملکی، 
در پایان از اقدامات صورت گرفته در دولت های قبل و زحمات ســعید محمد و 
همچنین نصراله ابراهیمی تشکر کرد و گفت: ما رویکرد را تغییر نمی دهیم؛ بلکه 

تلاش می کنیم با همکاری هم سرعت را برای رسیدن به اهداف بیشتر کنیم.

 مناطق آزاد از بدنه کارشناسی متخصص و فنی
 تشکیل شده است

نصراله ابراهیمی سرپرست سابق دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی و ویژه اقتصادی نیز در این نشست گفت: مناطق آزاد از بدنه کارشناسی 
متخصص و فنی در حوزه های اقتصادی، توسعه مدیریت، پارلمانی و امور مجلس 

و حوزه های فرهنگی، اجتماعی و گردشگری - خدماتی تشکیل شده است.
وی افزود: در حال حاضر در کشــور ۸ منطقه آزاد فعال، 7 منطقه آزاد جدید و 
79 منطقه ویژه اقتصادی وجود دارد که از این تعداد 35 منطقه ویژه اقتصادی فعال 

و الباقی در مرحله راه اندازی هستند.
ابراهیمی ادامه داد: مناطق ویژه اقتصادی در مقایســه با مناطق آزاد دو وجه 
تمایز دارند، یکی اینکه توســط سازمان مسئول به صورت دولتی و خصوصی 
اداره می شوند و دیگری معافیت مالیاتی و گمرکی است که مناطق آزاد از معافیت 
مالیاتی ۲0 ساله برخوردار هستند و در مناطق ویژه اقتصادی حسب فعالیت آنها 

این معافیت بین 7 تا 1۲ سال متغیر است.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید تا زمانی که 
نرخ ارز به یک ثبات نرسد، فعالان اقتصادی توان تصمیم گیری 

جدید ندارند و حتی تصمیمات روزمره نیز ممکن نخواهد بود.
مهرداد عباد اظهار کرد: اگر بنا باشد فعالان اقتصادی یک عامل را به عنوان 
پیش نیاز اصلی فعالیت های خود معرفی کنند، آن خواسته ثبات است. تا زمانی 
که شرایط به ثبات نرسیده و اوضاع به شکلی نباشد که امکان تحلیل و پیش بینی 
آینده وجود داشــته باشد، عملا صحبت از فعالیت اقتصادی و توسعه تجارت 

ممکن نیست.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اشاره به برخی مشکلات طولانی 
مدت اقتصاد ایران در سال های گذشته، تشریح کرد: این شرایط به طور خاص 
تحت تاثیر دو عامل به وجود آمده، نخست تحریم هایی که تحت عناوین مختلف 
علیه اقتصاد ایران اعمال شــده و این موضوع باعث شده شرایط دشوار و البته 
غیرقابل پیش بینی شود. از سوی دیگر برخی تصمیمات داخلی که به جای بهبود 
شرایط فعالان اقتصادی، کار آن ها را دشوار کرده نیز در رسیدن به این شرایط 

سهیم بوده است.
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه اقتصاد ایران به یک تغییر نگرش کلان 
احتیاج دارد، توضیح داد: نگاهی به وضعیت بســیاری از صنایع و فعالیت های 
اقتصادی به خوبی این موضوع را نشان می دهد. برای مثال ما در صنایع نفت و 
گاز یک مزیت نسبی جدی داریم اما می بینیم که در تمام این سال ها، جز خام 
سوزی و خام فروشی، کمتر به دیگر بخش ها توجه شده است. در حوزه تجارت 
نیز ما این شرایط را می بینیم. بخش خصوصی بارها از این گفته که باید به سمت 
تک نرخی شدن ارز حرکت کنیم، با وجود آنکه گام مثبت حذف ارز ۴۲00 تومانی 

از سوی دولت نهایی شد، اما همچنان ارز چند نرخی باقی مانده است.
عباد عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: در روزهای گذشته، 
فاصله میان نرخ ارز در بازار آزاد با نرخ ارز نیمایی دوباره به حدود 10 هزار تومان 
رسیده که اصلا نشانه خوبی برای آینده تجارت نیست و این احتمال وجود دارد 
که همان مشکلاتی که برای واردات با ارز ترجیحی به وجود آمده بود، در این 
بخش نیز دیده شود. از سوی دیگر وقتی ما به یک بی ثباتی می رسیم، شرایط 
برای تصمیم گیری دشوار می شود. صادرکنندگان ما حتی برای اعلام نرخ روزانه 
و بستن قرارداد با شرکت های خارجی نیز با مشکل مواجه هستند زیرا نمی دانند 
که نرخ در چه نقطه ای خواهد ایستاد و طولانی شدن این شرایط قطعا به سود 

اقتصاد ما نیست.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس اعلام دولت و مجلس، کشور در آستانه نهایی 
شدن قانون برنامه هفتم توسعه قرار دارد. ما باید این سوال را بپرسیم که قوانین 
توسعه قبلی به چه شکل و تا چه حدی اجرایی شده اند و دلایل عدم موفقیت 
آنها در برخی بخش ها چه بوده است. با استفاده از این تجربه و تلاش برای یک 
تغییر نگرش کلان، می توان انتظار داشت که اقتصاد ایران از مشکلاتی که با 

آنها مواجه شده خارج شود.

دبیر شورای  عالی مناطق آزاد:  عضو اتاق بازرگانی تهران:

ایجاد مناطق آزاد جدید تسریع خواهد شد توسعه اقتصادی بدون ثبات نرخ ارز ممکن نیست

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
ذخایر گندم و کالاهای اساسی کشور ۲ برابر شد

معاون وزیر جهاد کشاورزی و مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با بیان اینکه 
موجودی کالاهای اساسی کشور ۱۰۰ درصد افزایش یافته است، گفت: موجودی 
گندم و سایر کالاهای اساسی در انبارها، سیلوها و مخازن کشور در حداکثر میزان 

ممکن قرار دارد.
به گزارش روابط عمومی شرکت بازرگانی دولتی ایران، سید سعید راد با تأکید بر این که »خودکفایی در 
تولید محصولات اساسی و تأمین نیازهای کشور از محل تولیدات داخل را در اولویت برنامه هایمان قرار 

داده ایم«، افزود: با تمام توان تلاش می کنیم که اتکای کشور به واردات را تا جای ممکن کاهش دهیم.
وی با اعلام اینکه با توجه به شرایط بین المللی از جمله بحران اوکراین و برای اطمینان خاطر از تأمین 
نیاز کشور، مبادرت به افزایش واردات و تقویت ذخایر کالاهای استراتژیک کردیم ، اظهار کرد: افزایش تولید 
داخل کنار واردات مناسب و منطقی باعث شد نوسانات بازار کنترل شود و شاهد برقراری آرامش در جامعه 
باشیم.راد با بیان این که »با وجود کاهش صادرات کشورهای تولیدکننده کالاهای اساسی و محدود شدن 
عرضه این کالاها در عرصه جهانی، در این زمینه به خوبی عمل شد و با تأمین محصولات مورد نیاز، علاوه 
بر پاسخگویی به نیاز بازار، نسبت به تکمیل ذخایر داخلی نیز اقدام کردیم«، تصریح کرد: البته، روند تأمین 
کالاهای اساسی از مبادی تولید، همچنان ادامه دارد. معاون وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر این که موجودی 
گندم و سایر کالاهای اساسی در انبارها، سیلوها و مخازن کشور 100 درصد رشد داشته  و در حداکثر میزان 
ممکن قرار دارد، بیان کرد: به همین دلیل، بازار داخلی محصولات پرمصرف از وضعیت پایداری برخوردار 

است و بخشی از آرامش بازار محصولات اساسی، متأثر از همین ثبات است.

معاون وزیر کار خبر داد؛
صدور گواهینامه مهارتی برای ۹۸۵ هزار نفر

معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به تغییر رویکرد سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای از آموزش شغلی به آموزش شایستگی محور، از تدوین ۱۲۳۷ استاندارد 
مهارت با رویکرد دانش بنیان و صدور گواهینامه مهارتی برای ۹۸۵ هزار نفر در دولت 

سیزدهم خبر داد.
غلامحسین حسینی نیا اظهار کرد: در راستای گسترش چتر مهارتی و توسعه عدالت آموزشی، سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشــور اقدامات متعددی را صورت داده که از جمله آنها می توان به تدوین ۴5 
عنوان استاندارد شایستگی غیرفنی )مهارت های نرم( و تدوین 1۲37 استاندارد مهارت با رویکرد دانش 
بنیان اشاره کرد.وی با اشاره به تغییر رویکرد سازمان فنی و حرفه ای از آموزش شغلی به آموزش شایستگی 
محور مبتنی بر سند حرفه، گفت: تاکنون 1۶۲7 عنوان استاندارد شایستگی و ارزشیابی در قالب ۶0 کد 
حرفه تدوین شده است.رئیس سازمان  آموزش فنی و حرفه ای در عین حال از اجرای طرح ساماندهی و 
تعیین صلاحیت حرفه ای آزمونگران فنی و حرفه ای به عنوان یکی دیگر از اقدامات سازمان متبوع خود 
نام برد و گفت: بر اساس آمارها تاکنون سنجش مهارت و صدور گواهینامه مهارتی برای 9۸5 هزار نفر از 
کارجویان، کارآموزان، شاغلین صنایع و صنوف و متقاضیان آزاد صورت گرفته است.معاون وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی به برگزاری مسابقات ملی مهارت در کشور اشاره کرد و گفت: در راستای گسترش چتر 
مهارتی و توسعه عدالت آموزشی، اولین دوره مسابقات مهارت زندانیان کشور را در ۲۴ استان و 1۶7 رشته 
 ـرویداد با مشارکت ۲۴95 نفر برگزار کردیم، همچنین 5۲ رویداد مهارتی رقابت محور در قالب مسابقات 
آزاد مهارت در کشور با مشارکت کلیه رده های سن برگزار شده است.حسینی نیا، برگزاری نوزدهمین دوره 
مسابقات ملی مهارت در 13 استان کشور با مشارکت بیش از 1۲ هزار نفر از جوانان ماهر و برگزاری مرحله 
شهرستانی بیستمین دوره مسابقات ملی مهارت با مشارکت 1۴ هزار نفر از جوانان ماهر را از دیگر اقدامات 
صورت گرفته عنوان کرد و گفت: با هدف تجلیل از فعالان،  پیشکسوتان، خیرین و سفیران مهارت کشور 
نیز اولین دوره جشنواره ملی مهارت برگزار شده است.وی با اشاره به حضور نخبگان مهارتی کشورمان در 
مسابقات بین المللی خاباروفسک روسیه و کسب مقام اول در رشته فناوری گرافیک و کسب مقام سوم در 
رشته فناوری های وب، تاکید کرد: در راستای برگزاری مسابقات جهانی مهارت ۲0۲۲ نیز برگزاری اردوی 
آمادگی و اعزام تیم ملی مهارت به این دوره از مسابقات را برنامه ریزی و عملیاتی کردیم که تاکنون کسب 

نخستین مدال طلای مسابقات، یک مدال برنز و 5 مدالیون برتری را به دنبال داشته است.

درگاه قدیمی مجوزهای اصناف به زودی غیر فعال می شود
وزارت اقتصــاد در نامه ای به وزارت صمت خواســتار تســریع در تعیین تکلیف 
پروانه های صنفی شد و تأکید کرد: آخرین مهلت اتصال سامانه ایرانیان اصناف به 
درگاه ملی مجوزها تاریخ ۱۵ آذر ۱۴۰۱ تعیین شده و بعد از این تاریخ درگاه قدیم 

مجوزها)asnaf.g۴b.ir( غیرفعال خواهد شد.
»هادی سبحانیان«، معاون سیاست گذاری اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی در نامه ای به »سید 
مهدی نیازی«، معاون هماهنگی محیط کسب و کار وزارت صنعت، معدن و تجارت با موضوع آخرین 
مهلت بروز ز رسانی و غیر فعال شدن درگاه قدیمی مجوزهای اصناف از آخرین مهلت این دستگاه برای 
اتصال به درگاه جدید خبر داد.در این نامه تأکید شده است: پس از ابلاغ قانون اصلاح مواد )1( و )7( قانون 
 asnaf.g۴b.ir( مصوب اسفند 1399، رویکرد درگاه ملی مجوزها )اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴
قدیم( براساس این قانون، تغییر و فرآیند ثبت و درخواست مجوز برای متقاضیان با ملاحظات جدید در 
نسخه جدید درگاه ملی مجوزها)mojavez.ir( طراحی و پیاده سازی و از اسفند1۴00، 5۲ مجوز وزارت 
صمت به این درگاه متصل شده است.وی همچنین در ادامه این نامه خطاب به معاون هماهنگی محیط 
کسب و کار وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: پس از تغییر زیرساخت درگاه ملی مجوزها به نسخه 
جدید )mojavez.ir(، نســخه قدیم آن تنها به دلیل ارائه خدمات به مجوزهای صنفی کشور )احراز 
هویت و دسترسی به سرویس گواهی 1۸۶ مالیاتی( فعال ماند.لذا، ضرورت اتصال مجوزهای صنفی به 
درگاه جدید مجوزها و مهلت تعیین شده برای تحقق این موضوع طی مکاتبات در تاریخ 1۴00.11.1۶ و 
1۴01.۲.5 به مراجع مربوطه در وزارت صمت و اتاق اصناف ایران اعلام شده، اما به دلیل تاخیر و عدم 
پاسخ به درخواست ها و مکاتبات اشاره شده، به نظر می رسد، برنامه ریزی مناسبی برای این منظور انجام 
نشده است.سبحانیان در این نامه همچنین تأکید کرد: با توجه به تعدد شکایات و اعتراضات متقاضیان 
مجوزهای صنفی که از بزرگترین فعالان اقتصادی کشور محسوب می شوند؛ آخرین مهلت اتصال سامانه 
ایرانیان اصناف به درگاه ملی مجوزها از تاریخ 1۴01.9.15 تعیین و بعد از این تاریخ درگاه قدیم مجوزها 

)asnaf.g۴b.ir( غیرفعال خواهد شد.

اینفوگراف

اتاق فکر ژئوپلتیک اتاق بازرگانی تهران روند ارتباطات 
ایران و هند را در قالب دو سناریوی احیای برجام و عدم 
احیای برجام مــورد واکاوی قرار داده و اقداماتی برای 
توسعه روابط تجاری با این اقتصاد نوظهور پیشنهاد 

کرده است.
این گزارش با نگاهی به روندهای تاریخی در رابطه با ایران و هند 
آورده اســت: از نظر تاریخی رابطه ایران و هند با وجود نقاط تاریکی 
مانند حمله نادرشاه و محمود غزنوی و حمایت محمدرضاشاه پهلوی 
از پاکستان در جنگ سوم دهلی-اسلام آباد، دارای یک سرمایه عظیم 
قابل بهره برداری است. از نظر استراتژیکی نیز این رابطه تاریخی یک 
دارایی گران بها در سیاســت خارجی ایران بوده که تهران باید از آن 
بهره بگیرد اما به دلیل درگیری در غرب آسیا، تهران هنوز نتوانسته 
 این ظرفیت بالقوه فرهنگی، تمدنــی و زبانی را به فرصتی بالفعل 

تبدیل کند.
تحلیل گــران اتاق فکر ژئوپلتیک اتاق تهــران در این گزارش به 
چهار موضوع استراتژیک برای هند اشاره کرده اند که امنیت و حفظ 
یکپارچگی ســرزمینی که عمدتاً تحت تاثیر اختلاف با پاکستان و 
گروه های مسلمان و چین تهدید می شود، یکی از این موضوعات است. 
همچنین تامین مواد اولیه و خام برای تضمین و استمرار رشد اقتصادی، 
تقویت نقش و حضور در زنجیره تامین جهانی و افزایش وابستگی و 

علاقه دیگران به هند از دیگر موارد حائز اهمیت عنوان شده است.

این گزارش با اشــاره به اینکه ذخایر عظیم هیدروکربنی ایران و 
مصرف انرژی رو به رشد هند، اساس همکاری اقتصادی هند و ایران 
را در دهه های اخیر تشکیل داده، در ادامه آورده است: آغاز تحریم های 
آمریکا از سال ۲01۸ ضربه سنگینی بر روند تجارت دوجانبه به ویژه 

در بخش انرژی وارد کرد.
ایــن گزارش در ادامه به ملاحظات راهبردی در روابط ایران و هند 
اشاره کرده و در مورد چشم انداز همکاری، دو سناریو را در نظر گرفته 
است. چنانچه برجام احیا شود، در این صورت بازگشت ایران به بازار 
هند به دلایل مختلف از جمله متنوع کردن منابع تامین عملی است. 

گرچــه در این مدت، عمده محصــولات ایرانی مانند نفت، اوره و 
پتروشیمی با کالاهای عمدتاً عربی جایگزین شده ولی ایران و هند 
تا حدودی بازار یکدیگر را فرصت مناسبی برای یکدیگر می شناسند. به 

علاوه، تعرفه بالای هند برای کالاهای ایرانی به ویژه کشاورزی باعث 
کاهش قدرت رقابت پذیری آن شده که با سازوکارهای اقتصادی از 

جمله موافقت نامه تجارت ترجیحی قابل حل وفصل است.
 اما برای رابطه هند و ایران در شــرایط عدم احیای برجام دو حالت 
وجود دارد ؛ نخست، ادامه وضع موجود و دوم، آنچه در واقعیت اتفاق 
خواهد افتاد. با شکست مذاکرات نباید تصور شود که وضع موجود نیز 
ادامه خواهد داشت. چون رویکرد هندی ها را باید با وجود »اسنپ بک« 
یا »مکانیسم ماشه« یعنی احیای تحریم های شورای امنیت در نظر 
گرفت که در این صورت هند تمایلی ندارد بخشی از نقض کنندگان 

روند چندجانبه و مشروع باشد.
 البتــه این موضع برخلاف تحریم هــای یک جانبه ایالت متحده 
است که همیشه هندی ها راهی بر دور زدن آن یافته اند. بنابراین اگر 
تحریم های سازمان ملل متحد و شورای امنیت فعال شود، به احتمال 
زیاد هند نیز از آن تبعیت می کند و کار ایران برای دور زدن تحریم ها 

را سخت می کند.
نکته حائز اهمیت اینکه پیش از تحریم ها، تجارت دوجانبه ایران و 
هند به میزان 1۸ میلیارد دلار نیز رسیده بود اما هند به دلیل همکاری 
با آمریکا، ســطح کار با ایران را محدود کرد. در نتیجه اگر برجام با 
شکست مواجه شود و مکانیسم ماشه فعال شود، تاثیر قابل ذکری 
بر تجارت محدود فعلی هند نخواهد داشت زیرا ایران برای هند در 

سیاست منطقه ای نقشی متعادل کننده دارد.

اتاق فکر ژئوپلتیک اتاق تهران در ادامه، پیشنهاداتی نیز برای توسعه 
مراودات با هند ارائه کرده است؛ در این بخش تاکید می شود که چه 
در زمان حاضر و چه در آینده، چابهار باید محور و کانون مناســبات 

اقتصادی و سیاسی ایران و هند باید قرار گیرد. 
بــه این منظور ایجاد هم گرایــی در حاکمیت و بخش خصوصی 
نسبت به اهمیت چابهار، اولویت قرار گرفتن و تسریع در طرح های 
بین المللی مانند راه آهن چابهار-زاهدان در پس کرانه، مجاب کردن 
هند برای ســرمایه گذاری کلان در مکران، توسعه زیرساخت های 
بندری چابهار و تمرکز و تسریع در تدوین سند تعرفه ترجیحی با هند 
 با همکاری اتاق بازرگانی و بخش خصوصی جزو اقدامات پیشنهادی

 است.
این گزارش در ادامه به حوزه های تجاری مطلوب برای همکاری 
با هند پرداخته که برطرف کردن مشکلات و موانع مربوط به اسناد 
پایه ای مانند حمایت از سرمایه گذاری متقابل یا کاربست تعرفه ترجیحی، 
گسترش همکاری در زمینه دارو و مواد اولیه دارویی، همکاری ایران و 
هند در زمینه تولید داروهای گیاهی، راه اندازی فورواردرهای حمل ونقلی 
با هند و سرمایه گذاری هند در زمینه پایین دستی نفت و پتروشیمی 
ایران به هدف بازار هند در شمار این حوزه ها قرار گرفته است. در عین 
حال، اقدامات پیشنهادی برای نقل و انتقالات مالی در صورت عدم 
احیای برجام، توسعه تهاتر و به ویژه حالت فله ای با هند و استفاده از 

روپیه در مبادلات دوجانبه است.

روابط تجاری ایران و هند در صورت عدم احیای برجام
اتاق فکر ژئوپلتیک اتاق بازرگانی بررسی کرد؛

دیوان محاســبات در گزارشی از تفریغ بودجه ۶ ماهه 
نخســت امســال از وصول نزدیک به ۱۰۰ درصدی 

درآمدهای مالیاتی خبر داد. 
گزارش تفصیلی برشی از تفریغ بودجه ۶ماهه اول سال 1۴01 منتهی 
به پایان شهریور ماه تهیه و منتشر شد. این گزارش حاکی است که تا 
زمان مذکور، 13 درصد از احکام به صورت کامل اجرایی شده است. 
در ۲1 درصد عدم اجرای و در ۶۶ درصد اجرای بخشی از احکام بودجه 
را شاهد هستیم.بررسی ها نشان می دهد روند میزان کسری بودجه 
در ۶ماهه نخست سال جاری کاهشی بوده است. همچنین، افزایش 
۴۴۶ درصدی میزان وصولی ریالی حاصل از نفت خام، میعانات گازی 
و خالص گاز صادراتی در دوره گزارشگری فعلی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل، وصولی نزدیک به 100 درصدی درآمدهای مالیاتی و 
بیش از ۸9 درصدی سایر درآمدها نسبت به مصوب ۶ماهه، کاهش 
۶۴ درصدی تعداد دســتگاه های حساب نداده، افزایش 1۲ درصدی 
میزان ثبت اطلاعات کارکنان دستگاه های اجرایی در سامانه پاکنا در 
مقایسه با مدت چهارماهه قبلی از مهم ترین یافته های دیوان محاسبات 
اســت.گزارش این نهاد نظارتی از ارزیابی اجرای قانون بودجه سال 
1۴01 در ۶ ماهه نخست، نشان می دهد که از بین تعداد ۶9 حکم که 

متضمن تدوین، تهیه، تصویب و ابلاغ آیین نامه، دستورالعمل، سازوکار 
اجرایی، ترتیبات اجرایی، شیوه نامه پرداخت تا پایان شهریور سال 1۴01 
بودند، برای 55 درصــد )3۸ حکم( اقدام لازم صورت پذیرفته، و در 
خصوص ۴5 درصد )31 حکم( احکام قانون بودجه نقض شده است.

در ۴9 مورد ردیف درآمدی، وصولی صورت نگرفته که ازجمله دلایل 
کسری بودجه محسوب می شــود و تعداد 59 ردیف درآمدی، دارای 
وصولی کمتر از 50 درصدی نســبت به پیش بینی بوده و 1۸ مورد 

ردیف درآمدی جدید نیز وصولی نداشته است.
تخصیص اعتبار برای طرح های تملک دارایی های ســرمایه ای با 
تاریخ پیش بینی خاتمه در پایان ســال 1۴01 به منظور بهره برداری 

به موقع این طرح ها، کامل و بهینه نبوده است.
از میان 117 طرح مذکور با پیش بینی تاریخ اتمام در پایان ســال 
1۴01، صرفاً به ۴5 طرح تخصیص اعتبار 0.03 درصدی تا 1۲1.۸5 
درصدی صــورت گرفته و برای مابقی طرح ها بــه تعداد 7۲ مورد 
هیچ گونه تخصیص اعتباری انجام نشــده است. لازم به ذکر است 
تخصیص 100 درصدی اعتبار به این طرح ها موجب بهره برداری به 
موقع آنها و افزایش اثربخشی لازم خواهد شد. تعداد 19۲۸ دستگاه 
اجرایی )۴0 درصد( اطلاعات کارکنان خود را در مهلت مقرر سامانه 

پاکنا ثبت نکرده اند. همچنین تعداد 191۶ دستگاه اجرایی )۴0 درصد( 
لیست حقوق و مزایای کارکنان خود را در سامانه موضوع ماده )۲9( 

قانون برنامه ششم توسعه کشور در موعد قانونی ثبت نکرده اند.
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از محل فعالیت هایی از 
جمله »درمان ناباروری« و »تدوین و اجرای سیاست های جمعیتی 
کشور« هیچ گونه اعتباری دریافت نکرده که این موضوع موجب عدم 
تحقق اهداف قانون گذار تا مقطع کنونی شده است. در خصوص پرونده 
الکترونیک سلامت ایرانیان نیز اقداماتی به صورت ناقص و پراکنده 
توســط وزارت بهداشت و سازمان های بیمه گر صورت گرفته است. 

طبق ماده )7۴( قانون برنامه ششم توسعه، وزارت بهداشت و درمان 
مکلف بود ظرف دو سال اول اجرای برنامه ششم )پایان سال 1397( 
نســبت به استقرار پرونده الکترونیک سلامت اقدام نماید، اما هدف 

قانون گذار تا مقطع کنونی به صورت کامل محقق نشده است.
تعداد 3۴3 شــرکت اطلاعات خود و شرکت ها و موسسات تابعه و 
وابسته را در سامانه یکپارچه اطلاعات شرکت های دولتی و نهادهای 
عمومی غیردولتی مســتقر در وزارت امور اقتصادی و دارایی ثبت و 
به روزرسانی نکرده اند. همچنین ۲۲ شرکت آمار نیروی انسانی خود را 
حداکثر تا 31 اردیبهشت ماه سال 1۴01 در پایگاه اطلاعات کارکنان 

نظام اداری )پاکنا( وارد نکرده اند.
تعداد 93 دســتگاه اجرایی قانون ممنوعیــت عضویت هم زمان 
مقامات و معاون آنان و مدیران دستگاه های اجرایی کارکنان شاغل 
در کلیه پست های مدیریتی در هیات مدیره، مدیریت عاملی و سایر 
مدیریت های اجرایی شرکت های دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی 
و سازمان ها را رعایت نکرده اند و اطلاعات اموال غیرمنقول از جمله 
انفال و اموال تملیکی در اختیار 379 دستگاه اجرایی در سامانه جامع 
اموال دستگاه های اجرایی )سادا( در موعد مقرر قانونی ثبت و یا تکمیل 

نشده است.

دیوان محاسبات: نزدیک به ۱۰۰ درصد درآمدهای مالیاتی وصول شد

رئیس سازمان خصوصی سازی ضمن اعلام اینکه 
بلوک ۱۲ درصدی هلدینگ خلیج فارس را ســه 
برابر قیمت تابلو در یک رقابت نفس گیر به خریدار 
دارای اهلیــت فروختیم و از ایــن مزایده لطمه ای 
به بازار ســرمایه وارد نشد، گفت: امسال سازمان 
خصوصی ســازی با یک مزایده بلوکی بدون لطمه  
به بازار سرمایه، درآمد سال ۱۳۹۹ بورس را برای 
دولت تامین کرد و ســالانه حدود ۲۷ هزار میلیارد 
تومان دیگر نیز در چهار سال آینده از این مزایده، 

دولت کسب درآمد خواهد کرد.
حسین قربانزاده درباره بزرگ ترین مزایده تاریخ ایران توضیح داد: 
این مزایده فقط از حیث ارزش معامله بی سابقه نبود، بلکه برای 
اولین بار یک بلوک 1۲ درصدی که حتی در بخشنامه بورس و 
استاندارد بین المللی KPMG نیز یک صندلی هیات مدیره 
تلقی نمی شود، سه برابر قیمت تابلو فروخته شد. تاکنون سابقه 
نداشته که ۲00 درصد اضافه ارزش بلوکی برای یک بلوک 1۲ 
درصدی درنظر گرفته شود. هفته گذشته از مزایده قیمت هر سهم 
۶11 تومان و روز پایانی مزایده قیمت نهایی سهم فروخته شده 

دولت 1۸51 تومان بود، یعنی بیش از سه برابر.معاون وزیر اقتصاد 
افزود: در سال 1399 دولت با دعوت از مردم برای سرمایه گذاری 
در بورس، حدود 35 هزار میلیارد تومان تامین مالی کرد، اما همه 
گله دارند مبنی بر اینکه نباید چنین دعوت عامی صورت می گرفت 
و راه های بهتری برای سرمایه گذاری مردم در بازار سرمایه وجود 
داشت. اما امسال سازمان خصوصی سازی با یک مزایده بلوکی 
بدون اینکه لطمه ای به بازار سرمایه بزند، همان حدود درآمد سال 
1399 را برای دولت تامین کرد و سالانه حدود ۲7 هزار میلیارد 
تومان دیگر نیز در چهار ســال آینده دولت از این مزایده، کسب 

درآمد خواهد کرد.
وی تصریح کرد: نکته دیگر اینکه در این مزایده تاریخی هرگز 
رقابت صوری نبود و اتفاقا بســیار تنگاتنگ و نفس گیر بود و از 
رهگذر این رقابت تمام عیار در سه روز متوالی بیش از ۲7 هزار 
میلیارد تومان افزایش نســبت به قیمت پایه نصیب دولت شد. 
شــرکت اهداف وابسته به صندوق بازنشستگی نفت و شرکت 
پالایشگاه نفت تهران یک رالی بی نظیری را در سه روز پشت سر 

گذاشتند که نهایتا شرکت اهداف برنده این رقابت بود.
رئیس سازمان خصوصی سازی با تاکید بر اینکه در خصوص 

شایستگی و اهلیت خریدار نیز هیچ حرف و حدیثی وجود ندارد، 
توضیح داد: چون این شرکت خودش سهامدار هلدینگ خلیج 
فارس است و اساسا همه تجربه و تخصصش در این صنعت بوده 
و پرتفو بسیار ارزنده ای در این صنعت دارد. کارگروه پایش اهلیت 
مرکب از نمایندگان هیات واگذاری، نهادهای نظارتی و دستگاه 
تخصصی نیز اهلیت خریدار را تایید کرده اند. وی افزود: این تامین 
مالی با ملاحظه قیمت ارزنده، وضعیت بازار سرمایه و صلاحیت 
خریدار در حالی انجام شد که دولت به این فروش بسیار نیاز داشت 
و این تامین مالی غیرتورمی باعث می شود که از استقراض از 

بانک مرکزی و افزایش پایه پولی جلوگیری شود.
قربانزاده درخصوص نگرانی ها درباره توقف طرح های توسعه ای 
شرکت و ایفای وظایف حاکمیتی شرکت نیز گفت: از سال 139۲ 
که این شرکت واگذار شده به همان نسبت سودآوری و توسعه 
شرکت بیشتر شده است. سیاست های اصل ۴۴ ایجاب می کند 
که دولت نقش تنظیم گری داشته باشد و تصدی گری را رها کند. 
در این حوزه نیز دولت باید از طریق ابزار وضع قاعده و تنظیم گری 
بتواند وظایف حاکمیتی خود را ایفا کند؛ این موضوع در ســتاد 

اقتصادی دولت نیز تصویب شده است.

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد؛

فروش سهم دولت در هلدینگ خلیج فارس ۳ برابر قیمت تابلو


